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SAT
Wiceprezes GUGiK
o satelitarnych planach

Pani
Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Redaktor naczelna GEODETA

W odpowiedzi na Pani pismo z dnia
09.12.2003 r. uprzejmie informujê, ¿e:
ad. 1. Treœæ wyst¹pienia GUGiK do preze-
sa Urzêdu Zamówieñ Publicznych o zgodê
na zastosowanie trybu z wolnej rêki, jak
i decyzja prezesa UZP w tej sprawie s¹ do-
kumentami dotycz¹cymi zamówienia pu-
blicznego, a dokumenty takie nie mog¹ byæ
udostêpniane osobom postronnym (art. 27
ustawy o zamówieniach publicznych).
ad. 2. a) Uzasadnieniem wyst¹pienia GU-
GiK do Urzêdu Zamówieñ Publicznych
w sprawie zakupu scen satelitarnych i or-
tofotomapy z satelity QuickBird jest zamiar
korzystania z nowych technologii fotogra-
metrycznych, umo¿liwiaj¹cych uzyskiwanie
obrazów i ortofotomapy w stosunkowo krót-
kim czasie, za œrodki finansowe porówny-
walnej wielkoœci ze œrodkami na ortofoto-
mapê ze zdjêæ lotniczych.
b) Plan  zakupu scen satelitarnych dotyczy
obszarów, gdzie zdjêcia lotnicze s¹ z roku
1999 i starsze. Poza tym sceny satelitarne
barwne, multispektralne i w podczerwieni
maj¹ o wiele wiêksz¹ wartoœæ interpreta-
cyjn¹ ni¿ zdjêcia lotnicze, mog¹ wiêc byæ
wykorzystywane przez inne resorty do ce-
lów ochrony œrodowiska, monitoringu œro-
dowiska itp.
c) Jeœli chodzi o skutki ekonomiczno-finan-
sowe zakupu scen satelitarnych dla firm
fotolotniczych, to na przyk³adzie USA, Ka-
nady, krajów Europy Zachodniej nale¿y
s¹dziæ, ¿e firmy fotolotnicze mog¹ funk-
cjonowaæ w warunkach konkurencji z fir-
mami satelitarnymi. Na razie sceny sateli-
tarne mog¹ zast¹piæ zdjêcia lotnicze w ska-
li 1:22 000 i mniejszej. W zwi¹zku z po-
wy¿szym zdjêcia lotnicze w skalach wiêk-
szych musz¹ byæ wykonywane przez fir-
my fotolotnicze.

Ryszard Preuss
24.12.2003 r.

(...) W uzupe³nieniu pisma z 24.12.2003 r.
uprzejmie informujê, ¿e plan zakupu scen
satelitarnych dotyczy obszarów, gdzie zdjê-
cia lotnicze s¹ z roku 1999 i starsze, a jed-
noczeœnie, gdzie nie zosta³y wszczête przez
Agencjê Restrukturyzacji i Modernizacji Rol-
nictwa procedury przetargowe na wykona-
nie zdjêæ lotniczych.

Ryszard Preuss
29.12.2003 r.

pieni¹dze i jego ryzyko. Gdy do gry wcho-
dzi instytucja pañstwowa, to zasadne s¹
pytania: kto, co i ile z tego bêdzie mia³,
a kto na tym straci.

� Fiku-miku na patyku
Udzielenie zgody, o któr¹ g³ówny geode-
ta kraju wyst¹pi³ do Urzêdu Zamówieñ
Publicznych, wywo³uje wiele pytañ i w¹t-
pliwoœci.
■ Z punktu widzenia obowi¹zuj¹cych
w Polsce standardów oraz przewidywa-
nych w najbli¿szych latach potrzeb pañ-
stwowego zasobu geodezyjno-kartogra-
ficznego ró¿nica w rozdzielczoœci pomiê-
dzy wymienianymi tu dwoma satelitami
(Ikonos, QuickBird) nie ma ¿adnego zna-
czenia. Tym samym uzasadnienie zasto-
sowania trybu z wolnej rêki jest, najdeli-
katniej mówi¹c, mijaniem siê z prawd¹.
Albo organizujemy przetarg na dostawê
luksusowego samochodu, albo na dosta-
wê cadillaca.
■ Poza Holandi¹ trudno znaleŸæ na œwie-
cie drugi kraj, który zafundowa³by sobie
na ca³ej powierzchni wysokorozdzielcze
zdjêcia satelitarne. W tzw. pañstwach roz-
winiêtych lokalnym w³adzom wystarcza-
j¹ (czêsto niezrektyfikowane) obrazy sa-
telitarne z wybranych fragmentów swoich
terenów (z uwagi na prowadzone tam np.
inwestycje). Z kolei ochrona œrodowiska
i monitoring to nie ta skala i nie te sateli-
ty. W Polsce prace takie wykonywane s¹
sporadycznie tylko przez kilka instytucji.
■ Wystarczy zapoznaæ siê z analizami
prowadzonymi na œwiecie, by stwierdziæ,
¿e ok. 50% zapotrzebowania na obrazy z
powietrza dotyczy zdjêæ o rozdzielczoœci
decymetrowej. I ca³y czas wymagania ros-
n¹. Zdjêcia te wykonuje siê pod planowa-
ne inwestycje lub dla szczegó³owych opra-
cowañ kartograficznych na obszarach
miejskich, oczywiœcie z samolotów.
W Polsce, z uwagi na fakt, ¿e obywatele
op³acaj¹ permanentn¹ aktualizacjê mapy
zasadniczej uzupe³nianej codziennie przez
geodetów uprawnionych, nie za bardzo
jest co mierzyæ w tej technice. Poza tym,
koszty takich opracowañ nie rosn¹ linio-
wo, tylko proporcjonalnie do kwadratu
skali. Czy jakikolwiek samorz¹d w Polsce
staæ bêdzie w najbli¿szym czasie na za-
fundowanie sobie 20-centymetrowej or-
tofotomapy?
■ Poza przedstawionymi wczeœniej rela-
cjami cenowymi, czasowymi i jakoœcio-
wymi pomiêdzy produkcj¹ z samolotu
i satelity nale¿y wzi¹æ pod uwagê i to, ¿e
ktoœ musi jeszcze „za³ataæ” dziury po-
wsta³e w ortofotomapie satelitarnej w wy-
niku standardowego 15-20-procentowego

pokrycia zdjêæ chmurami. Za to te¿ ktoœ
musi zap³aciæ. A wyjdzie drogo, bo miej-
sca te bêd¹ rozrzucone nieregularnie po
ca³ej Polsce.
■ Nie bez znaczenia jest pytanie o licenc-
jê na korzystanie ze zdjêæ/ortofotomapy.
Czy zapewnia³aby dostêp tylko wybranym
instytucjom (np.: MSWiA, MON, GUGiK
itp.)? A co na przyk³ad z prywatn¹ TP
S.A. lub firmami geoinformatycznymi?
■ Ortofotomapê, poza operatorami sate-
litarnymi, mo¿e dostarczyæ w Polsce co
najmniej kilkanaœcie firm geoinformatycz-
nych (w tym fotolotnicze). Nic dziwne-
go, ¿e wyst¹pienie ggk do Urzêdu Zamó-
wieñ Publicznych komentowane jest przez
uczestników tego rynku s³owami, których
– z uwagi na dobre obyczaje – nie mogê
tu przytoczyæ.
■ W przypadku przepchniêcia tego pro-
jektu mo¿na z du¿¹ doz¹ prawdopodo-
bieñstwa przyj¹æ, ¿e w perspektywie
2-3 lat firmy fotolotnicze mog¹ zwijaæ
manatki z Polski, bo to, co zostanie do
zrobienia, nie wystarczy nawet do utrzy-
mania jednego kukuruŸnika. Ewentualne
zamówienia zrealizuj¹ firmy zza Odry.
Dla potencjalnego klienta poza dotych-
czasowym monopolem pañstwa na zdjê-
cia lotnicze dojdzie nastêpny – na obrazy
satelitarne.
■ W perspektywie prac nad katastrem,
rozwojem regionalnych systemów infor-
macji geograficznej, budow¹ Topograficz-
nej Bazy Danych by³by tylko jeden bene-
ficjent tego uk³adu: dystrybutor Quick-
Birda w Polsce – od pó³tora roku firma
Fin Skog Geomatics z Gdyni, cz³onek
konsorcjum (wraz HP) opracowuj¹cego
za³o¿enia informatyczne dla tzw. I kom-
ponentu Zintegrowanego Systemu Kata-
stralnego.
■ Projekt umowy pomiêdzy GUGiK a t¹
firm¹ na dostawê ortofotomapy na bazie
zdjêæ z QuickBirda opiewa na kwotê, któ-
ra mo¿e siêgn¹æ 18 mln dolarów w okre-
sie 5 lat. Czy staæ nas na taki wydatek
w œwietle tego, co przedstawi³em wy¿ej,
wielkoœci bud¿etu GUGiK i argumenta-
cji o 1,2 mln z³ oszczêdnoœci uzyskanych
z tytu³u ewentualnej likwidacji tego¿
Urzêdu? Przecie¿ to wszystko nie trzyma
siê kupy!
Zgodê Urzêdu Zamówieñ Publicznych
oprotestowa³y firmy fotolotnicze i geoin-
formatyczne, a stosowne pisma od Zwi¹z-
ku Pracodawców Firm Geodezyjnych
i Kartograficznych oraz Geodezyjnej Izby
Gospodarczej zosta³y w po³owie grudnia
wys³ane do wicepremiera Marka Pola
i podsekretarza stanu w Ministerstwie In-
frastruktury Marka Bryksa. Sprawa zna-


